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18. 2. 2024 – Proč? 

1. čtení: Iz 5, 1-7 

 
Píseň: S144 – Kdekdo to zná  
  
Základ kázání: Mk 12, 1-12 
  

Kázání: Milí shromáždění, 
co měl ještě Hospodin pro svůj lid? Jeho stvoření z neplodné Sáry a 

Abrama bylo málo? Z neplodné Rebeky a Ráchel? Jeho záchrana 
z Egypta? Obdarování Zaslíbenou zemí? Posílání proroků? 

Co ještě měl Hospodin udělat pro svůj lid – v podobenství 
Izaiášově i Ježíšově? Vždyť Ježíš očividně hraje na strunu židovské 
znalosti vlastních svatých Písem! 

Co ještě by ten člověk chtěl? Někdo jiný postavil vinici, obehnal ji 
ochranou zdí, připravil lis i strážnou věž. Vybral z ní kameny a kypřil jí. 
Stačilo „jen“ tu Bohem odvedenou práci nekazit. Stačilo jen nekazit, již 
hotový dobrý Boží svět. A dávat z něj patřičný obnos zpátky Hospodinu. 
Jen obyčejná slušnost, vděčnost, nedělání problémů, neházení klacků 
pod nohy, nepodřezáváním si větve vlastní ani jiným. 

A stejně „vinice“ vydala jen odporná pláňata. A ani ta pláňata, 
nájemníci na cizí vinici, na níž odvedli absolutní minimum práce, 
nedávali ani Bohu, co jeho jest. A ještě vraždili, mlátili a zneužívali jeho 
posly. Jednoho za druhým. Pořád dokola. 

Tak přece na Syna Božího budou mít ohled! Když ho neměli vůči 
svým předkům, vůči dobrým Božím darům, vůči dobrému Božímu světu 
i milosti – přece vůči Božímu Synu ohled mít budou! 

Jenže jak se Pán Bůh přepočítal. Tak strašlivá je lidské zlo a pýcha, 
že neznají hranic. Že vše vnímáme svým pohledem – sebestředným, 
natvrdlým, sebedestruktivním, obvykle nepoučeným. A při naplněnosti 
pocitem i vírou, „jak to přece dobře funguje!“ 

Tak nájemníci viděli v Božím Synu, v synovi vlastníka vinice, jen 
jeho dědice. A tak prostředek k získání dalšího majetku a peněz. Protože 
vinice samotné. Kdepak lidskou bytost. Kdepak sobě rovné Boží 
stvoření. Kdepak lepšího sebe sama – vždyť to byl Boží Syn! Ne: Jen další 
nástroj k vlastnímu obohacení. 

Tak ho samozřejmě zabili! A aby toho nebylo málo, ještě ho 
vyhodili z vinice. Aby bylo všem – i Bohu – úplně jasné, že ta vinice patří 
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jim, ne jejímu Stvořiteli a vlastníkovi. Ne tomu, kdo se na ní namáhal a 
pracoval, ne ne. Tenhle svět prostě není pro Boha ani Boží, je náš. 
Nezaslouženě a nezasloužitelně darované životy patří nám, ne Bohu. Že 
prostě „tahle země není pro Boha.“ Natožpak pro slušnost, vděčnost, 
laskavost… 

… vždyť ten Pánbíček si stejně nechává všechno líbit! Kdyby zlé 
nájemce i pláňata i jiné přece mohl zastavit, už dávno by je zastavil! Hle, 
tak tupým stvořením je člověk. Že nesmetení vlastní zlé osoby z povrchu 
zemského považuje za Boží slabost. Za důkaz neexistence Boha. Místo za 
Boží milosti a shovívavosti. Za příležitost k záchraně. K metanoie – k 
obrácení. 

A tak se i Israelci i Židé znovu a znovu divili, že je dosl. roznesla na 
kopytech Asýrie. Babylónie. A před nimi Pelištejci. A také Peršané. A 
Římané. A mnozí další, Ale to nemohlo být pro jejich „víru!“ To nemohou 
být důsledky vlastních rozhodnutí – vlastního zla! 

A tak se i na Ježíše strašně naštvali. Nakonec jen idiot by si 
nevšiml, že Ježíš kopíroval Izaiáše. A tak, že podobenství vyslovil 
zřetelně proti nepřátelům Božím – kterých bylo a je mnoho už mezi 
Božími „věrnými.“ Proti nepřátelům obyčejné vděčnosti, vzájemnosti, 
obětavosti, dobře odvedené práce a nechamtivosti. Vždyť Ježíš i Izaiáš 
přesvědčovali alespoň nekazit Boží, když už lidé nedokážou prospět 
nebo pomoci. 

Jenže takoví chytrolíni se báli i bojí lidu. Ne Boha – kdo by se přece 
bál Boha v Božím lidu i mimo něj?! Báli se lidí. A tak přece nemohli 

jednat podle své víry! Podle svých názorů a pocitů! Protože by to bylo 
trapné před lidmi. Ostatní lidé by je zastavili, kdyby chtěli umlátit Ježíše 
tam, kde stál. Jako to jejich předci dělali s proroky. 

Ale že by je trklo, že možná už tento jejich strach a reakce 
ostatních „možná“ prozrazuje, že nejsou tak úplně v právu? Že by se 
dopouštěli zla? Že oni jsou „ti špatní?“ Že je možná přeci jen trochu 
„hryže svědomí?“ 

Ale kdepák. To by člověk nemohl být pořád jen zlý už hluboko ve 
svém srdci (Gn 8, 21)! 

A tak vlastně nikoho nezajímá reakce Boží. Bůh přece je ten, kdo 
dopouští a nechává si líbit zlo, zneužívání, chamtivost, lenost, 
neschopnost, zradu i prachobyčejný nevděk – už od svého lidu! Tak proč 
by se církve zajímali, co si myslí Bůh – např. o změně mapy seniorátů 
uprostřed nekončícího třicetiletého masivního odcházení takřka všech 
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z této církve? Mohlo by to být z „Božího dopuštění?“ Mohlo by jít o Boží 
odpověď na církevní jednání? A nebo to platí jen pro polskou katolickou 
církev? 

Tak Božímu lidu zůstává ke cti, že vyprávění vlastní arogance, 
selhání, falešných (po-)věr a zrad vlastního Boha zachoval. Většina 
obsahu Písem svatých je totiž právě historie neposlušnosti Božího lidu 
vůči vlastnímu Bohu. Nový Zákon je na tom vlastně stejně – stačí 
zabrouzdat do epištol. Do Zjevení Janova. Nebo si přečíst o Ježíšových 
učednících – prvních křesťanech – v evangelijních vyprávěních. 

Protože už ani to nedělá nikdo jiný. Kdo píše dějiny své skupiny, 
třeba i národa, a rozepisuje se obšírně o vlastních chybách a selháních? 
Která skupina si je připomíná každý týden v synagoze, chrámu, kostele? 
Kdo má celé svátky zasvěcené připomínkám vlastní viny a nevěry a 
pýchy a neposlušnosti i s jejich důsledky – např. v Jom Kippuru nebo 
Velkém pátku? 

Protože jedním z hlavních rysů pohanství je zastírání vlastních 
chyb. Svalování viny třeba i celé vlastní skupiny na ostatní (srv. už Gn 3, 
9-13). Hlavně nemluvení o tom, co je špatně. Protože když o něčem 
nebudeme mluvit, ono to přestane být! To přece není jen infantilní 
pověra, že ne?! 

A stejně to dokládá také aktivita moderního světského, 
pohanského světa: Hlavně buďme pozitivní. Mlčme o tom, co je špatně i 
co se nepodařilo – tedy naší skupině. O tom, co jsme udělat měli, ale 
neudělali. Jak krásný a dobrý svět jsme tím vytvořili za posledních 
dvacet, třicet let! 

A tak se Hospodin rozhodl reagovat překvapivě stejně vůči 
Israelcům Izaiášovy doby, jako vůči Židům doby Ježíšovy. Jako se 
rozhoduje i vůči ostatním po celý zbytek dějin. I dnes, uprostřed hrdě 
„světského“ světa. I v jeho české podobě. I v jeho české evangelické 
podobě: Udělám z nich poušť. Bude na nich růst jen bodláčí a křoví – 
tedy nejen, že nebudou prospěchem, ještě budou škodit. Jako bodláčí. A 
přijdou vniveč. 

Stejně jako přišly vniveč Pelištejci, Asyřané, Babylóňané, Peršané, 
Římané, Velkomoravská říše, Přemyslovci, Sovětský svaz, stovky 
křesťanských i „křesťanských“ hnutíček a církviček... O kolik víc pak 
ostatních… 
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A Ježíš, zrovna Ježíš (!), je v důsledcích tohoto podobenství ještě 
drsnější: Bůh přijde, a svým „svěřencům“ svou vinici sebere. A dá ji 
jiným. A „svěřence“ zahubí, dosl.: Zničí. 

Protože Boží vinice roste nevyhnutelně a pořád. Takřka 
automaticky. Člověka nepotřebuje. Tak když ji tihleti nechtějí, tak ji Bůh 
nabídne jiným. Proč by přece vinici svého království a věčného života 
někomu vnucoval? Kdo nechce – prosím. 

Vždyť „jen“ tam, kde vinice Hospodinova není, vítězí pořád dokola 
smrt a zničení. Smrt, jejíž nevyhnutelnost je očividná a 
neoddiskutovatelná i pro pohany. Ta smrt, která je „standardem.“ Která 
je „normální.“ Protože jediné, co může přemoci smrt, zničení, entropii i 
prostou hloupost a nevděk je právě Boží vinice. Nabízená k pronájmu 
všem. Za velmi výhodných podmínek pro nájemníky. 

Tedy z Božího, a tak objektivního, pohledu. Z lidského pohledu jsou 
to naopak podmínky nevýhodné. Protože vyžadují trvalou metanoiu – 
semper reformanda. Tedy trvalé přiznávání vin a úsilí o reformu, 
obnovení, obrácení – nejprve sebe sama. A tak je podmínkou pronájmu 
v Boží vinici vzpírání se vlastní pýše. A tak prostě sloužit bližním. A tím 
se vzpírat vlastním hodnocením. Vlastním plánům a chtěním. Vlastnímu 
zlu. Protože vlastní sebestřednosti a diktátu minulosti. Na který se ale 
lidé dodnes rádi vymlouvají. Přece nebudeme měnit sami sebe! Ať se 
změní ti ostatní – nakonec oni za všechno mohou! 

Tak proč se slitovával ten Hospodin Bůh? Proč se, ve zvláštním 
slova smyslu, právě On měnil? Proč se znovu a znovu slitovával nad 
vlastním lidem, ačkoli ho opakovaně a pravdivě odsuzoval? Proč i nad 
každým pohanem? 

Vždyť ani pohané nepochybují o padlosti, dysfunkčnosti, zlu 
lidského světa! 

Tak proč ten Bůh mění svůj soud ve slitování? Proč zavržené 
kameny činí kameny úhelnými? Proč skrze svého zavražděného Syna 
z rukou svých „věrných“ zachránil svůj lid – i všechny ostatní? 

A proč, navzdory všemu, právě a jen ten Boží lid jako jediný již 
tisíce let vypráví, že vlastní utrpení a „rány osudu“ jsou vlastní vinou? Že 
jsou způsobeny vlastní nevěrou a zradou? 

A proč vypráví, že všechna záchrana a úspěch byly Boží milostí – 
místo aby vyprávěl báchorky o vlastní skvělosti?! Amen. 
 

Píseň: NEZ284 – Nuž Bohu děkujme 


